
ادامه از صفحه اول
منتهای مراتب در حوزه به 
صرف اینکه یک عالم چندین علم را در حد جامعی 
فراگرفته و تدریس کند، به او علامه نمی گویند. یعنی 
علاوه بر عالم بودن به علوم مختلف، علامه باید واجد 
خصوصیاتی خاص و منحصربه فرد نیز باشد تا واقعا 
علامه خوانده شود. به عنوان نمونه علامه جلیل القدر 
آیت الله حس��ن زاده آملی، فقط از آن جهت علامه 
خوانده نمی شوند که در علوم فراوانی صاحب رأی 
و نظر هستند، بلکه به لحاظ شخصی و شخصیتی 
هم آنقدری از ویژگی های ممتاز را دارا هستند که 
متفق القول »علامه« خوانده شوند، آن هم »علامه 
ذوالفنون«. از همین زاویه است که بزرگواری مثل 
علامه طباطبایی می فرمایند: »من حس��اب کردم 
دیدم اگر بخواهم نقطه کلمات را هم بگذارم، برای 
ه��ر صفحه باید حدود 2 یا 3 دقیقه وقت بیش��تر 
صرف کنم ل��ذا ترجیح دادم این زحمت را ش��ما 
بکش��ید!« علامه یعنی همین! که به عنوان مثال، 
آنقدر وقت برایش مغتنم باشد که حتی وقت نکند 
نقطه کلمات مکتوباتش را بگذارد! با این حس��اب، 
آیا ش��خصی ک��ه تقریبا با همه فوتبالیس��ت های 
لیگ برت��ری حتی آرش برهان��ی عکس یادگاری 
ج��دا ج��دا دارد و بنا به اعتراف خ��ودش، نه تنها 
اغلب بازی های لیگ خودمان را می بیند که اغلب 
بازی های لیگ های خارج��ی را هم دنبال می کند 
»علامه« اس��ت؟! حضرات علامه از کی تا به حال 
این همه وقت آزاد و اوقات مازاد داش��ته اند که یک 
روز با س��انترفوروارد استقلال بگذرانند، یک روز با 
هافبک دفاعی پرسپولیس و فردایش هم با جناب 
کی روش؟! یک روز مصاحبه با فلان مجله، یک روز 
مصاحبه با فلان روزنامه زرد و فردایش هم گفت وگو 
با فلان سایت؟! آن هم با سوالاتی از این دست که از 

کدام بازیگر سینما بیشتر خوشت می آید؟! 
چند وقت پیش عالیجناب با هدفی غیراخلاقی 
که حتی صدای جماعتی از مدعیان اصلاحات را هم 
درآورد، به فردی لقب علامه داد! اگر علامه ش��دن 
این همه راحت اس��ت، چرا خود عالیجناب، علامه 

نباشند؟! 
واقعا اگر علامه ش��دن، این همه آسان شده که 
تو، هم می توانی بیست چهاری با بازیکنان فوتبال 
بپری، هم بیس��ت چهاری با بازیگران س��ینما، به 
طوری که در گوگل، بیش از تصاویر علمی و عالمانه، 
عکس هایت با ستاره ها باشد، تو بگذار ما علامه ای 
هم داشته باشیم به نام »علامه عالیجناب« که حتی 

نداند 24 بزرگ تر است یا 13!  
نکته دوم: چه در خبرگان، چه در مجلس، شورای 
محت��رم نگهبان به ش��ماری از نامزده��ای اصولگرا 
اذن نام��زدی نداد اما »خدایا! م��ن راضی به رضای 
تو هس��تم« کاندیدای انقلابی کجا و خط و نش��ان 
کشیدن برای نهادهای قانونی کشور کجا؟! اینکه تو 
حتی بعد از عدم احراز یا حتی رد صلاحیت، باز هم 
از در منطق و اخلاق و ادب وارد شوی کجا، این کجا 
که همچنان بر مدار فتنه بچرخی، آن هم در شرایطی 
که ش��ورای نگهبان بنا به هر دلیلی صلاحیت تو را 
تایید کرده اس��ت؟! واقعا رفتار متمدنانه کجا، رفتار 
متوحش��انه کجا؟! فتنه آنقدرها هم که بعضی فکر 
می کنند کار سختی نیست! و صدالبته زیر بار اختلاف 
ناچیز هفت دهم درصدی نرفتن، بسیار آسان تر است 
ت��ا دبه درآوردن در برابر اخت��لاف فاحش 24 و 13! 
باورم هس��ت همچنان که تبریک زودهنگام رقبای 
اصولگ��رای فرد پیروز انتخابات 92 در تاریخ ماندگار 
شد، رفتار متین اصولگرایان محترمی که با نظر مثبت 
شورای نگهبان مواجه نشدند هم ثبت خواهد شد در 
تاریخ. آیت الله صدیقی، حجت الاسلام رسایی و... در 

مقام عمل نشان دادند برخلاف طلبکاران از خمینی و 
ملت، حقیقتا خود را مدیون امام و در دین این ملت 
همیشه در صحنه می دانند و هرگز اینگونه نیست که 
حکایت بعضی ها، انقلاب اسلامی و ولایت فقیه را به 
شرط میز و صندلی بخواهند! از قضا در مقوله قانون 
هم، اوج قانون گرایی آنجاس��ت که قانون روی نام تو 

خط قرمز بکشد، تو اما باز اطاعت کنی قانون را. 
***

روز پنجش��نبه... زنده باد ملت ایران، که خود را 
ب��رای خمینی می خواهد، نه خمینی را برای خود! 
بعضی ها خمینی را به نفع خود تفسیر می کنند و 
جوری تفسیر می کنند کأنه نوادگان امام، بیشتر از 

خود امام »بیت امام« محسوب می شوند! 
روز پنجش��نبه... مادر ش��هیدی را می شناسم 
که عصازنان به جمع راهپیمایی کنندگان پیوست، 
در حال��ی که عصر همان روز رفت بهش��ت زهرا تا 
چندمین سالگرد شهادت جگرگوشه اش در عملیات 

والفجر 8 را گرامی بدارد. 
روز پنجش��نبه... پدر شهیدی را می شناسم که 
صب��ح آمده بود راهپیمایی و بعد از ظهر باید آماده 
می شد تا مراسم چهلم ش��هیدش را-که از جمله 
ش��هدای مدافع حرم بود- در یکی از این مس��اجد 

جنوب شهر برگزار کند. 
روز پنجش��نبه... اما روز پنجش��نبه راستش را 
بخواهید من نتوانستم در راهپیمایی شرکت کنم، 
چرا که در میان این همه نوه و نتیجه، عاقبت یکی 
باید در خانه می بود تا مراقب مادربزرگ و پدربزرگ 
باشد. از فرط پیری، 2 سالی می شود که دیگر هیچ 
رقمه قادر نیستند در راهپیمایی 22 بهمن شرکت 
کنند. چه می گویم که حتی برای برداش��تن چند 

قدم کوتاه هم، یکی باید کمک حال شان باشد. 
با »عزیز« و »بابابزرگ« نشسته بودیم در خانه و 

داشتیم تصاویر حضور ملت را نگاه می کردیم. یک 
آن دوربین، زوم کرد روی یک مرد! پدربزرگ گفت: 
»این قاسم س��لیمانی است!« گفتم: »نه بابابزرگ! 
شبیه اش بود اما خودشان نبودند!« هر چند ساعاتی 
بع��د از طریق رس��انه ها متوجه حضور س��ردار در 

راهپیمایی شدم! 
خلاصه! داش��تیم تلویزیون ن��گاه می کردیم و 
همان ط��ور حرف می زدیم که نمی دانم چی ش��د 
برداشتم به »عزیز« گفتم: »راستی! آقای حاتمی کیا 
قرار اس��ت بزودی فیلم س��ینمایی ج��اده اهواز– 
خرمش��هر را بسازد«. »عزیز« جواب داد: »پسر من 
در همین جاده ش��هید ش��ده اما تو هر وقت آقای 
حاتمی کیا را دیدی، از قول یک مادر ش��هید جاده 
اهواز– خرمش��هر به ایشان بگو؛ الان وقت ساختن 
فیلمی درباره جاده شهادت همین شهدای مدافع 
حرم است که این بچه ها، خودبه خدایی از بچه های 

ما غریب ترند!« 
روز پنجش��نبه... همی��ن جم��ع ب��زرگ، باید 
دست ش��ان اس��لحه می ب��ود، اگر ش��یربچه های 
حاج قاسم، دشمن ملعون را در همان بیرون مرزها 

نگه نمی داشتند. 
روز پنجش��نبه... دلم س��وخت برای آن دختر 
خردس��الی که پدرش همین چند هفته پیش در 
حلب به ش��هادت رس��ید و این، اولین 22 بهمنی 

است که پدر نیست تا او را قلمدوش بگیرد. 
آهای نامزدهایی که دوفردای دیگر، عکس تان 
را می زنید بر در و دیوار شهر! در و دیوار شهر مزین 
اس��ت به تصاویر ش��هدای حرم! لااقل عکس های 
کوچک ت��ری از خودتان کار کنید! خیلی کوچک! 
رس��الت بزرگی روی دوش شماست! خیلی بزرگ! 
روز پنجشنبه... زنده باد ملت ایران که »سمت خدا« 

ایستاده است!

ملت ایران سمت خدا ایستاده
5وطن

 افزایش 4 درصدی ارزش معاملات 
بورس کرمانشاه

مدی��ر بورس منطقه ای کرمانش��اه از افزایش 
4 درص��دی ارزش معام��لات ای��ن هفت��ه تالار 
منطقه ای کرمانش��اه و ایجاد 122 کد معاملاتی 
جدی��د خبر داد.  زه��را دفت��ری در گفت و گو با 
فارس در کرمانش��اه، اظهار کرد: ارزش معاملات 
 این هفته ت��الار منطقه ای کرمانش��اه با افزایش 
4 درصدی هم��راه بود. وی از معامله تعداد 184 
هزار و 23 س��هم و ح��ق تقدم در ت��الار بورس 
منطقه ای کرمانش��اه و در هفت��ه منتهی به 23 
بهمن ماه سال جاری خبر داد.  دفتری تاکید کرد: 
در پایان معاملات این هفته شرکت های گسترش 
نفت و گاز پارسیان، عمران و توسعه فارس، زامیاد، 
بانک تجارت، بانک صادرات و سرمایه گذاری سایپا 
بیشترین تقاضای خرید را داشتند. وی عنوان کرد: 
شرکت های ماشین س��ازی اراک، بانک صادرات و 
زامیاد نیز در معاملات این هفته بیشترین تقاضای 

فروش را داشتند. 

بانک ملت مجتمع آموزشی و 
خوابگاه دانشجویی می سازد

مدیرعام��ل بانک ملت کلن��گ یک مجتمع 
آموزش��ی و یک خوابگاه دانش��جویی را با حضور 
استاندار سمنان در شهرستان سرخه به زمین زد.  
در این مراس��م که در ایام سالروز پیروزی انقلاب 
اسلامی با حضور مدیرعامل، رئیس هیات مدیره 
و جمعی از مدیران ارش��د بانک ملت و همچنین 
استاندار س��منان، امام جمعه و فرماندار سرخه و 
جمع��ی از مدیران  ادارات کل این شهرس��تان و 
نماینده سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
کشور برگزار ش��د، کلنگ یک مجتمع آموزشی 
دخترانه از پیش دبستانی تا هنرستان و نیز خوابگاه 
دانش��جویی دانش��کده پیراپزش��کی شهرستان 
سرخه-  زادگاه رئیس جمهوری- به زمین زده شد. 
علی رستگار، مدیرعامل بانک ملت در این مراسم 
با بیان این نکته که همه ما مدیون خون شهداییم، 
گف��ت: اگر امروز به راحتی ب��ه زندگی و فعالیت 
می پردازیم، به یمن رشادت ها و دلاورمردی های 
ش��هدای انقلاب و 8 سال دفاع مقدس است.  وی 
س��ال 94 را سال خوبی برای بانک ملت خواند و 
افزود: موفقیت های پی درپی بانک  در سال جاری 
زبانزد عام و خاص شده و همه مسؤولان عملکرد 

این بانک را مورد تحسین قرار داده اند. 

 »بَزَک« نتیجه نداد
غربگرایان تحقیر شدند

ادامه از صفحه اول
22 بهم��ن 94، به جه��ات فراوانی متمایز 
از گذش��ته ب��ود. اولین 22 بهمن پس��ابرجام، 
آخری��ن امیدهای جناح غربگ��را را که برای از 
میان برداشتن و حذف »مرگ بر آمریکا« حتی 
خاطره و خواب دروغین به نام امام ساخته بودند، 
ناامید کرد. »امام موافق حذف »مرگ بر آمریکا« 
بودند« تنها چند روز پس از روی کار آمدن دولت 
یازدهم به نقل از پدرخوانده تیتر شد. در روزهای 
بعد و بعدتر و در جریان مذاکرات کسانی تلاش 
کردند با »عادی سازی« روابط، ایالات متحده را 
بزک کنند تا مگر »این شیطان بزرگ را با این 
خصوصیات -که از ابلیس بدتر است- بزک کنند 
و به شکل فرش��ته وانمود کنند«. در همه این 
ایام رهبر حکیم انق��لاب درباره طراحان پروژه 
بزک آمریکا تذکر می دادند: »چرا؟ دین به کنار، 
انقلابیگری به کنار، وفاداری به مصالح کشور چه 
می شود؟ عقل چه می شود؟ کدام عقلی و کدام 
وجدانی اجازه می دهد انسان قدرتی مثل قدرت 
آمریکا را به عنوان دوست، به عنوان مورد اعتماد، 
به عنوان فرش��ته  نجات انتخ��اب بکند؟... ملت 
بزرگ ایران این شیطان بزرگ را از کشور بیرون 
کرد؛ نباید بگذاریم دوباره بازگردد، نباید بگذاریم 
از در رفت، از پنجره بازگردد، نباید اجازه بدهیم 

نفوذ پیدا کند؛ دشمنی اینها تمام نمی شود«.
22 بهمن 94، عاش��قان سلفی انداختن با 
اوباما در میدان آزادی و ذوق زدگان جناح غربگرا 
که به امید »پرواز مس��تقیم تهران- نیویورک« 
حتی »مرگ بر آمریکا« را در روز تاریخی تشییع 
شهدای غواص در تهران بر نمی تابیدند، دیدند 
ک��ه مردم از پی��ر و جوان و زن و م��رد دارند با 
»مرگ بر آمریکا« س��لفی می گیرن��د. بازتاب 
خبری رس��انه های جهان از 22 بهمن 94 هم 
بر »مرگ بر آمریکا«ی پسابرجام بیشتر از باقی 
شعارها تاکید داشت. مثلا نوشته بودند: »مردم 
ایران نش��ان دادند برای شان برجام و غیربرجام 
تفاوتی در دش��منی با آمریکا ایجاد نمی کند«. 
همین یک خط برای امیدواران به کدخدا کافی 
است، اگر اهل عبرت باشند اما انگار نیستند. انگار 
اهل عبرت نیستند که یکی از آقایان دولتی پس 
از مراسم باشکوه 22 بهمن گفته است: »حضور 
پرشکوه و چشمگیر امسال مردم در راهپیمایي، 
به خاطر موفقیت هس��ته اي است«! مسؤولان 
دولتی در این ایام اظهارات لطیفه وار زیاد دارند 
اما این یکی دیگر نوبرش را آورده اس��ت با این 
اظهارات. تکرار باشکوه تر و رساتر شعار »مرگ 

بر آمریکا« به خاطر موفقیت هسته ای است؟!!

اصفهانکرمانشاه

وطن امروز  شماره 1820  شنبه 24 بهمن 1394

اجرای نخستین شبکه های مدرن 
آب و فاضلاب در استان اصفهان

در سفر مدیرعامل ش��رکت مهندسی آب 
و فاضلاب کش��ور به اصفهان به مناسبت دهه 
مبارک فجر حمیدرضا جانباز در جمع مدیران 
شرکت آبفای استان اصفهان گفت: هم اکنون 
آبفای اصفهان در صنعت آب و فاضلاب کشور 
در بس��یاری از بخش ها س��رآمد است، بر این 
اساس مسؤولان امر در شرکت آبفای اصفهان 
باید طوری برنامه ریزی کنند که اگر در تابستان 
95 و 96 با مشکل جدی کم آبی مواجه شدند. 
به عنوان مثال اگر رودخانه زاینده رود خش��ک 
و چاه ه��ای فلم��ن از مدار بهره ب��رداری خارج 
شدند، بتوانند طوری سناریوسازی کنند تا آب 
 شرب مشترکان پایدار تأمین شود.  وی افزود: 
هم اکنون انتظار می رود تولید نخستین فناوری، 
ایده، دستاورد و انتقال دانش از اصفهان صورت 
گیرد، چرا که نخستین شبکه های مدرن آب و 
فاضلاب در استان اصفهان طراحی و اجرا شد 
بنابراین چگونگی بازسازی شبکه های فرسوده 
هم باید از اصفهان آغاز ش��ود تا طی سال های 

آینده این دانش به دیگر شهرها انتقال یابد.  

ساخت 16 پل مکانیزه عابر پیاده 
در رشت نیمه تمام ماند

عضو کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای 
اس��لامی شهر رشت از ساخت 16 پل مکانیزه 
عابر پیاده در این ش��هر خبر داد و گفت: از این 
تع��داد تنها یک پل افتتاح ش��ده و بقیه دارای 
موانعی در زیرساخت  ش��رکت های آب و برق 
و گاز اس��ت.  محمدحس��ین واثق کارگرنیا در 
گفت وگو با فارس در رشت با اشاره به تاخیر در 
ساخت 16 پل مکانیزه عابر پیاده در این شهر، 
اظهار کرد: احداث این تعداد پل به منظور رفاه 
حال بیشتر شهروندان و کاهش آمار تصادفات 
در برخی نقاط پرتردد رش��ت در دس��تور کار 
کمیسیون حمل ونقل شورای شهر رشت قرار 
گرف��ت.  وی با بیان اینکه ق��رار بود این تعداد 
پل عابر پیاده مکانیزه تا پایان س��ال جاری به 
بهره برداری برس��د، افزود: از تعداد 16 پل تنها 
یک پل اخیراً در خیابان ش��هید قلی پور رشت 
افتتاح ش��ده و بقیه به دلیل وج��ود موانعی از 
جمله زیرساخت های شرکت های آب، برق، گاز 

و... تاکنون به سرانجام نرسیده است. 

گیلان

مع��اون حفاظ��ت و بهره ب��رداری ش��رکت آب 
منطق��ه ای گلس��تان از انس��داد 18 حلق��ه چ��اه 
 غیرمجاز در هفته منتهی به 9 بهمن سال جاری در 
8 شهرستان استان خبر داد. به گزارش روابط عمومی 
آب منطقه ای گلستان، سیدمحسن حسینی اظهار 
ک��رد: در ادامه اجرای طرح تعادل بخش��ی آب های 
زیرزمینی و به رغم وضعیت نامساعد جوی در استان، 

انس��داد چاه های غیرمجاز با س��رعت در حال انجام 
است. وی افزود: طی هفته گذشته انسداد 18 حلقه از 
چاه های غیر مجاز در شهرستان های گرگان، بندرگز، 
کردکوی، علی آبادکتول، کلاله، رامیان، گنبدکاوس و 
مینودشت اجرایی شده است که در شهرستان گرگان 
3، کردکوی 2، بندرگز 1 علی آبادکتول 6، کلاله 1، 

رامیان 1 و گنبدکاوس 4 انسداد  به انجام رسید.

اولین خط گردشگری تفریحی دریایی بندرعباس با 
حضور دکتر جاسم جادری استاندار هرمزگان همزمان 
با شش��مین روز دهه مبارک فجر در بندر مسافری 
شهید حقانی بندرعباس افتتاح شد.  جاسم جادری 
در مراس��م افتتاح اولین خط گردش��گری تفریحی 
دریایی بندرعباس، راه اندازی این خط دریایی را ابتکار 
و ایده ای نو در گردشگری دریایی در بندرعباس عنوان 

کرد و افزود: بندرعباس دارای ظرفیت مناسبی برای 
گردشگری تفریحی- دریایی اس��ت و راه اندازی این 
خط دریایی برای رونق گردش��گری دریایی نیاز بود.  
وی ادام��ه داد: به هم��ت اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان خط گردش��گری دریای��ی در بندرعباس 
راه اندازی ش��د و این خط می تواند در تمام س��واحل 

خلیج فارس در استان هرمزگان توسعه یابد.

افتتاح اولین خط گردشگری تفریحی دریایی بندرعباسانسداد 18 حلقه چاه غیرمجاز در استان گلستان

بانک

نگاه

ادامه از صفحه اولبررسی
ب��ا ی��ک برنامه بس��یار 
س��اده می توان در عرض ی��ک روز لااقل نیمی از 
ای��ن هواپیماها را در خ��ارج از مرزهای ایران و در 
دیگر فرودگاه های بین الملل��ی بلوکه کرد. این کار 
برای شرکت ایرباس که تقریباً با تمام فرودگاه های 
مهم دنیا و ش��رکت های هوانوردی مستقر در آنجا 
در مراوده تجاری اس��ت،  بسیار آسان تر از آن است 
که تصور ش��ود! از اینجا روشن می شود که چرا بر 
خلاف عرف قرارداد اجاره به شرط تملیک، عنوان 
می شود که ش��رکت ایرباس راساً تامین مالی این 
هواپیماه��ا را به عهده گرفته اس��ت. تامین مالی 
توسط خود شرکت سازنده به معنای آن است که 
بازپس گرفتن هواپیمای نیم خرید شده در صورت 
بروز اختلاف مالی یا عدم پرداخت اقس��اط، برای 
ایرباس بسیار آسان خواهد بود. برای روشن شدن 
ای��ن مدعا مایلم ذهن ش��ما را ارجاع دهم به خبر 
عاری��ه گرفتن چند فروند هواپیم��ا در ضمن این 
ق��رارداد از خط��وط هوایی دیگر ب��رای ایران. این 
کار قرار اس��ت در غال��ب رایزنی ایرباس با خطوط 
هوای��ی دیگر انجام ش��ود تا ایران بتوان��د فعلاً از 
هواپیماهای دیگران به صورت موقت استفاده کند 
تا هواپیماهای خودش آماده شود. کاملاً مشخص 
اس��ت که از این تعامل می توان به باز بودن دست 
ایرباس در جابه جا کردن هواپیماها حین ضرورت 
پی برد. اگر چه اموال ایرباس تحت عنوان اجاره به 
ش��رط تملیک در اختیار خطوط هوایی ایران قرار 
می گیرد اما توجه شود که این اموال سیار، همواره 
در حال پرواز هستند و در هر زمان بیش از نیمی از 

آنها ممکن است در خارج از ایران باشند!
3- سناریوی س��وم اما همان چیزی است که 
رس��ماً توس��ط دولت اعلام ش��ده که رنگ و بوی 
سیاسی آن کمتر است و در عوض نقدهای فنی آن 
به مراتب بیشتر، »ما می خواهیم به هاب حمل ونقل 
هوایی منطقه بدل ش��ویم  و به ط��ور جدی وارد 
رقابت با رقبای هوایی خود در منطقه شویم«. این 
تصمیم بس��یار جاه طلبانه تر و جذاب تر از آن است 
که بگویی��م: »ما می خواهیم مش��کل حمل ونقل 
هوایی کشورمان را حل کنیم و امنیتی درخور برای 
جان مردم در س��فرهای هوایی کش��ور به ارمغان 
آوریم«. انتخاب هر یک از این استراتژی ها نسبت 
به هم، دومینو های بس��یار متفاوتی را به روی هم 

خواهد ریخت! 

ایران در پایان دهه 40 نیز برای تبدیل شدن به 
هاب حمل ونقل هوایی منطقه وارد این بازار پرآتیه 
ش��ده بود؛  ورودی به همان شدت ورود به صنعت 
تولید خودرو! البته در آن دوره حس��اب  ملی ایران 
مملو از دلار بود و سرمایه لازم برای توسعه فرودگاه  
و خری��د هواپیما - بس��یار آس��ان تر از اکنون- در 
اختیار کش��ور بود. علاوه بر این، در آن زمان بازار 
حمل ونق��ل هوایی منطقه هنوز بکر و بدون رقیب 
بود. اکنون 2 ش��رکت هوایی قطر و امارات تقریباً 
تمام این بازار را پر کرده اند و ایران برای بازگش��ت 
به دوران »جاده ابریشم« مواجه با رقبایی است که 
به دلیل بی مزاحمت بودن سیاسی شان برای غرب،  

در این صنعت مورد تفقد بیشتری قرار گرفته اند. 
اکنون س��وال من این اس��ت: آیا برای ورود به 
این صنعت که لااقل 50 میلیارد دلار سرمایه اولیه 
فق��ط برای خرید هواپیم��ا لازم دارد و علاوه برآن 
نیاز مبرم به بازس��ازی و نوسازی فرودگاه  ها دارد و 
همچنین موانع سیاسی بین المللی فراوانی هم به 
دلیل جایگاه خاص سیاس��ی و اس��تراتژیک ایران 

دارد، مطالعه کافی شده است؟
طب��ق اع��لام وزارت راه »خری��د 118 فروند 
هواپیما گام بسیار بزرگ برای بازسازی کل صنعت 
هوانوردی است«. »ظرفیت صندلی این هواپیماها 
از کل تعداد صندلی های ناوگان موجود ایران بیشتر 
است« و »ایران باید مرکز تعمیر و نگهداری هواپیما 
در منطقه شود«، »خرید این هواپیماها کشور را در 
جایگاهی قرار می دهد که در چشم  انداز توسعه ایران 
در نظر گرفته شده است. یعنی ایران به هاب منطقه 
و کشور اول منطقه تبدیل می شود و امیدواریم در 
بخش هوایی به این جایگاه برسیم«، »از این تعداد 
]هواپیما[ ��، 45 فروند هواپیم��ا از خانواده ایرباس 
320  برای پروازهای داخلی و منطقه ای، 45 فروند 
هواپیم��ای ایرباس 330 برای پروازهای میان برد و 
میان ب��رد نزدیک به دورب��رد، 16 فروند هواپیمای 
م��درن 350 و 12 فروند هواپیما پهن پیکر دوربرد 
و قاره  پیما هستند«، »ما برای ناوگان هوایی ایران 
باید دامنه مختلفی از هواپیما اعم از ناوگان ۷0 نفره 
کوتاه برد تا هواپیماهای پهن پیکر برای پرواز بر فراز 
قاره داشته باشیم، چراکه برای مسیرهای مختلف 

برنامه  ریزی داریم«.
ایرباس ای380،  هواپیمایی بسیار پهن  پیکر و 
چهارموتوره است. این هواپیما هم اکنون بزرگ ترین 
هواپیمای مس��افری جهان به  شمار می آید. عرض 

این هواپیمای غول پیکر به قدری است که تردد آن 
در بسیاری از فرودگاه های جهان با مشکل مواجه 
اس��ت. مس��احت عظیم بال های هواپیما، این نیاز 
را در اغلب فرودگاه های ب��زرگ پدید می آورد که 
عرض باندهای خود را افزایش دهند تا 2 هواپیمای 
ای380 در کنار یکدیگر بتوانند عبور کنند. طبق 
اع��لام وزارت راه ظاهراً هیچ ی��ک از فرودگاه های 
ای��ران در حال حاضر ام��کان پذیرش این هواپیما 
را ندارن��د، زیرا ۷ فرودگاه اصلی کش��ور در برنامه 
نوس��ازی کامل قرار گرفته اند. اصلی ترین فرودگاه 
ما یعنی فرودگاه بین الملل��ی امام خمینی در فاز 
دومش و سپس فرودگاه های مشهد و اصفهان باید 
به دست خود فرانس��وی ها آماده شوند. همچنین 
کش��ور برای پذیرش هواپیماهای کوچک تر درون 
پروازی نیز 4 فرودگاه تبریز، اهواز، بوشهر و شیراز را 

در دستور کار نوسازی قرار داده است.
نمی خواهم این موضوع را با حکایت ش��خصی 
مقایس��ه کنم که مناره ای را تصاحب کرده بود اما 
قبل از آن،  چاهی برای نگهداری آن حفر نکرده بود 
و لذا حیران با مناره ای بر دوش، سرگردان کوچه ها 
بود اما حقیقت این است که تصمیم عظیم تبدیل 
کردن ای��ران به هاب حمل ونق��ل هوایی منطقه، 
مقدمات بس��یاری نی��از دارد ک��ه در حال حاضر 
هیچکدام از آنها فراهم نیس��ت و جمع شدن این 
حجم از کار در طول 8 سال علاوه بر نیاز به منابع 
مالی بسیار زیاد، توان مدیریتی غیرمتعارفی را نیز 
طلب می کند که عادتاً  خارج از تصور است. اکنون 
شرکت هما به عنوان صاحب این حجم از هواپیما 
نیازمند بازسازی جدی ساختاری است. کل تعداد 
هواپیماهای فعال این شرکت اکنون به 30 فروند 
نمی رس��د. وزارت راه نیز صراحت��اً اعلام کرد »در 
مرحله اول، بازسازی ساختاری شرکت هواپیمایی 
ملی کشورمان )هما( مدنظر است«  و هدف گذاری 
شده است »در مدت 5 تا ۷ سال آینده این شرکت 
هواپیمایی بتواند ب��ا خطوط هوایی منطقه رقابت 

کند«.
دیگر ش��رکت های هوای��ی خصوصی نیز برای 
ای��ن پروژه عظیم آمادگی ندارن��د: »6 ماه از زمان 
تصویب و ابلاغ دستورالعمل تعیین حداقل کفایت 
سرمایه، به ایرلاین ها فرصت داده شده تا نسبت به 
افزایش سرمایه خود از روش های مختلف یا ادغام 
در یکدیگر در صورت عدم توانایی افزایش سرمایه 
خ��ود اقدام کنند، چراکه ه��ر ایرلاینی که در نظر 

داش��ته باشد از ش��رکت های تامین و تولید کننده 
هواپیما خرید کند، نخستین موضوعی که توسط 
فروشنده رصد می شود صورت مالی ایرلاین است«. 
در رسانه ها نیز تاکید شد اگر ظرف مدت 6 ماه این 
شرکت ها به رقم سرمایه مورد نیاز نرسند، منحل 

می شوند و جلوی فعالیت آنها گرفته خواهد شد.
اکنون س��وال دیگر اینجاست: زمانی که دولت 
قصد تجهیز هما با حدود 200 هواپیمای نو را دارد 
و هیچ مسؤولیتی هم در قبال دیگر ایرلاین ها ندارد، 
چطور می توان انتظار داشت شرکت های خصوصی 
بتوانند وارد رقابت آزاد و سالم با این شرکت شوند 
و در فضای پر رونق رقابتی، کشور را به هاب هوایی 
منطقه بدل کنند؟ آیا الگوی مدیریت حرفه ای در 
سطح یک هاب هوایی منطقه ای چنین نسخه ای 

را تایید می کند؟
همه موارد اشاره شده نشان می دهد این تصمیم 
که »ما می خواهیم به هاب حمل ونقل هوایی منطقه 
بدل ش��ویم  و به طور ج��دی وارد رقابت با رقبای 
 هوایی خود در منطقه شویم«، یک تصمیم شتابزده 
و مطالعه نش��ده است و به نحوی که ترسیم شده 

محکوم به شکست است. 
اگر ما س��ناریو س��وم را بپذیریم، باید در ادامه 
بپذیریم ای��ن تصمیم به اعتبار حج��م انبوهی از 
تصمیم��ات جانبی عملاً تبدیل به برنامه شش��م 
توسعه ایران شده است. »برنامه ای در یک سطر« 
که اغلب مفاد برنامه ششم توسعه را متاثر از خود 

خواهد کرد. 
ما می دانیم که مسافران ایرانی به دلیل ضعف 
خطوط هوایی کشور س��الانه 5 میلیارد دلار را به 
جیب ایرلاین اجنبی می ریزند و این درحالی است 
که موقعیت بسیار استراتژیک و بی بدیل جغرافیایی 
ایران بالاترین  اس��تعداد را برای تبدیل ش��دن به 
قدرتمند ترین پایگاه حمل ونقل هوایی منطقه دارد 
تا به عنوان پل ارتباطی هوایی شرق و غرب از این 
موهبت جغرافیای��ی نهایت بهره اقتصادی را ببرد. 
اما این سناریو به هیچ وجه صرفه اقتصادی ندارد و 
پلکان این حرکت باید طور دیگری طراحی می شد. 
چه بهتر آن بود ک��ه دولت برای این کار از الگوی 

توسعه متوازن صنایع هوایی بهره می گرفت.
الگوی توس��عه متوازن صنایع هوای��ی ایران با 
توجه به منابع مالی محدودی که در اختیار کشور 
است و وضعیت ناوگان هوایی که بشدت فرسوده و 

کهنه است، به شرح ذیل است:

دولت باید در فاز اول به جای خرید هواپیماهای 
فوق م��درن قاره پیم��ا و نو به خری��د هواپیماهای 
متداول تر و متناسب با نیاز فعلی ایرلاین ها مبادرت 
ورزد. ای��ران بیش از خرید خ��ود هواپیما، نگرانی 
خری��د تجهیزات و قطعات مورد نیاز آن را دارد. در 
صورت تکرار تحریم در آینده، اگر ایران هواپیمای 
معمول تری داش��ته باش��د، تامین قطع��ات آن از 
طریق واس��طه آسان تر خواهد بود. به عبارت دیگر 
اگر تحریم دیگری بخواهد اتفاق بیفتد، وقتی شما 
جدیدترین و آخرین مدل هواپیما را می خرید قطعا 
در نگهداری آن دچار مش��کل بیشتری می شوید، 
ع��لاوه بر این بهتر بود دولت برای فاز اول توس��عه 
صنایع هوایی � در صورت پذیرفتن سناریوی سوم 
–کار خود را با خرید هواپیمای مدل بالا اما کارکرده 

شروع می کرد. این کار چند خاصیت داشت؛ 
اولاً در کوتاه مدت هزینه کمتری را بر دوش ایرلاین 
 می گذاشت و در عوض منابع مالی بیشتری را آزاد 
می  گذاشت تا شرکت بتواند طی 5 سال به عرصه 
رقابت بازگ��ردد و در کنار نوس��ازی ناوگان خود، 
س��اختار خود را نیز نوسازی کند. توجه کنید که 
خرید هواپیمای مدل بالا اما کارکرده، اس��تراتژی 
بخش خیلی زیادی از ایرلاین هاست. این هواپیماها 
هم مانند ایرباس مدل 201۷ قابل خرید اقساطی و 

اجاره به شرط تملیک هستند.
دوم اینکه به جای انعقاد قرارداد با دولت فرانسه 
و ش��رکت هزارصاحب ایرباس، ب��ا ایرلاین ها وارد 
معامله می شد که این از حیث دردسرهای سیاسی 

نیز بسیار کم خطرتر بود. 
س��وم اگر ما واقعاً رویای تبدیل شدن به هاب 
منطق��ه را داریم، فرصت بدون دله��ره و معقولی 
را برای فرودگاه ها ایج��اد می کنیم که همزمان با 
رونق پله پله آس��مان ایران، خود را برای پذیرش 

هواپیماهای قاره پیما نیز آماده کنند. 
توج��ه کنید که صرفه اقتصادی در هواپیما در 
این اس��ت که به طور مدام پرواز داشته باشد. این 
درحالی اس��ت که با وضع فعل��ی فرودگاهی ایران 
بس��یار بعید است ما بتوانیم برای این هواپیماهای 
قاره پیما تا پیش از فرا رس��یدن موعد تحویل آنها، 
ج��دول پروازی بهین��ه و پ��رکاری را مهیا کنیم. 
هواپیمای مدرنی که به دلیل عدم توسعه یافتگی 
بخش های جانبی هوایی یک کش��ور قرار اس��ت  
بیشتر روزهای خود را در آشیانه بگذراند، بهتر است 

فعلاً با کنکورد عکس یادگاری بیندازد!

آیا هواپیمایی ایران قرار است مثل کنکورد با ژست نیم خیز پرواز کند؟!

www.vatanemrooz.ir

یادداشت امروز


